

Permanent Mission of the Republic of Tunisia

Geneva

Response

Point 1: All interactions between security units and protesters took place in the context of efforts to maintain public security, in line with the Constitution, and to guarantee social order, in line with the international commitments of Tunisia to maintain social peace by ensuring the peaceful nature of demonstrations. The communication contained in document AL TUN 5/2021 fails to mention the various measures taken to protect public and private property, counter vandalism and chaos and reassert public order once the protests had descended into violence, following their infiltration by parties intent on looting, stealing and rioting.

Point 2: The events that took place in Siliana governorate on 14 January 2021 following the incident involving a shepherd and a security officer are unrelated to the events in Kasserine, Sidi Bouzid, Bizerte, Sousse and Tabarka, which were driven primarily by the economic situation, as recognized by the Prime Minister on 19 January 2021 and as referred to on page 1 of the communication. It is also misguided to draw a connection between the riots in Kasserine and the attacks on two journalists on 23 January 2021. The incident involving the late Mr. Haykel Rachdi remains under investigation. The abuses committed by security forces are isolated incidents and are not indicative of a policy of systematic repression against civilians or journalists. The Ministry of the Interior has taken the necessary legal procedures against all perpetrators. In addition, inspection units accompany and monitor field units responsible for maintaining order during security operations and follow up on the outcomes of complaints filed in connection with those units.

Point 3: All interactions between security units and demonstrators were in line with article 37 of the Constitution, which guarantees the right to assembly and peaceful demonstration. Once the protests had descended into violence, leading to riots, looting and stealing, the lawful use of force was applied to reassert public security and social order.

Point 4: The legal basis for the arrests lies in the provisions of the Criminal Code concerning attacks against public and private property and conspiracy to commit crimes. The Public Prosecutor's Office was notified in writing regarding the arrests, in line with article 13 bis of the Code of Criminal Procedure. The Code also guarantees the right of arrested persons to a medical examination and to the presence of a lawyer during the initial investigations. Those rights have been exercised by the detainees in this case, under the supervision of the judicial authority and of human rights agencies and organizations. These are therefore not "arbitrary detentions", as described in the communication.

Point 5: The Ministry has drafted an organic bill on the right to peaceful assembly (repealing and replacing Act No. 4 of 1969, published on 24 January 1969), which will be applicable to gatherings, public meetings, marches and protests.

The bill aims to strike a balance between the requirements of public security and order and the rights and freedoms guaranteed under Tunisian law, in line with article 49 of the Constitution and the principles of proportionality and necessity.

Domestic security forces have been educated on good practices for handling peaceful protests. Training programmes have been launched at schools for the national security forces and the National Guard that take account of the ten rules for dealing with peaceful protests, the

obligation of the State to respect and protect the rights of persons participating in protests and the recognition that all persons have an inalienable right to participate in peaceful protests.

Security units are responsible for protecting children's rights during protests, in line with article 15 of the Convention on the Rights of the Child, which provides that States parties must recognize the rights of children to freedom of association and to freedom of peaceful assembly. Children are granted the same rights as adults to freedom of expression, as provided for by article 10 of the Child Protection Code. Article 13 of the Convention also acknowledges the right of children to freedom of expression, although under certain restrictions relating to national security or public order. Similar provisions are set forth in article 15. In addition, article 19 of the Child Protection Code prohibits the exploitation of children in order to commit a criminal act.

A specialized unit for dealing with the right to peaceful protest was established under a decree of the Ministry of the Interior issued on 7 February 2020. The unit has been accorded all necessary logistical resources and is supervised by senior security officers responsible for overseeing interactions between field operatives and protestors and for ensuring that any use of force complies with the principles of proportionality and necessity, in line with international standards and best practices in dealing with protestors.

Point 6: The Ministry of the Interior has held numerous meetings, workshops and training sessions for journalists and other members of civil society on the rules to be upheld during protests, such as the need for journalists to wear special clothing while providing media coverage of events and the need to follow the ten rules for dealing with protestors. The Ministry is also preparing guidance on interactions between law enforcement officers and peaceful protestors and on developing a security culture in dialogue with associations and organizations, including journalists, lawyers and other members of civil society.

Tunisia seeks to respect all human rights instruments to which it has acceded and to uphold its commitments in that regard. To that end, a human rights department has been set up within the Ministry of the Interior, which views human rights as fundamental and inalienable.

MISSION PERMANENTE DE
TUNISIE
A GENEVE



البعثة الدائمة للجمهورية التونسية
بجنيف

N° 123

URGENT

Genève, le 30 juin 2021

Mesdames et Monsieur,

Faisant suite à votre lettre du 28 avril 2021 portant sur la communication conjointe (AL TUN 5/2021), j'ai l'honneur de vous faire parvenir, ci-joint, la réponse des Autorités tunisiennes compétentes à cette communication

Veillez agréer, Mesdames et Monsieur, l'assurance de ma haute considération.



Sabri BACHTOBI

Ambassadeur, Représentant Permanent

Mme. Elina Steinerte

Vice-présidente du Groupe de travail sur la détention arbitraire.

Mme. Irene Khan

Rapporteuse spéciale sur la promotion et la protection du droit à la liberté d'opinion et d'expression.

M. Clément Nyaletsossi Voulé

Rapporteur spécial sur le droit de réunion pacifique et la liberté d'association.

بطاقة

النقطة الأولى: أن تعاطي الوحدات الأمنية مع المظاهرات كان في اطار المحافظة على الامن العام طبقا لمقتضيات الدستور وضمان التجمع السلمي طبقا للالتزامات تونس الدولية للمحافظة على السلم الاجتماعي من خلال تأمينها للمظاهرات السلمية والتي لم يتم الإشارة إليها في التقرير أو التدخل باستعمال مختلف التشكيلات للتصدي للأعمال التخريبية ومظاهر الفوضى وحماية الممتلكات العامة والخاصة وفرض النظام العام باعتبار وأن هذه المظاهرات فقدت صفة السلمية نظرا لتواجد بعض الأطراف المندسة داخل التجمعات لإحداث الشغب أو السرقة أو النهب.

النقطة الثانية: وجود ربط خاطئ بين تواتر الأحداث، التي جددت في منطقة سليانة يوم 14 جانفي 2021 على إثر حادثة الراعي مع عون الأمن حيث ليس لها علاقة بحالة الاحتقان بكل من ولاية القصرين، سيدي بوزيد، بنزرت، سوسة وطبرقة والتي كان سببها الرئيسي الوضع الاقتصادي وفقا لما صرح به السيد رئيس الحكومة يوم 19 جانفي 2021 وكما ورد في تقرير المقرر الخاص (الصفحة الأولى من التقرير)، كما أن الربط بين أحداث الشغب الحاصلة في القصرين من جهة والاعتداء على الصحفيين من جهة أخرى يوم 23 جانفي 2021 في غير محله خاصة وأن حادثة المرحوم (هيكال الراشدي) لا تزال قيد التحقيق وتبقى التجاوزات المرتكبة من قبل بعض الأعوان حالات معزولة وفردية ولا تعكس سياسة قمعية ممنهجة ضد المدنيين أو ضد الصحفيين وقد اتخذت وزارة الداخلية في هذا الصدد الإجراءات القانونية اللازمة ضد كل المخالفين كما تتولى وحدات التفقد مراقبة و مراقبة الوحدات الميدانية المكلفة بحفظ الأمن أثناء عمليات حفظ الامن والنظام ومتابعة مآل الشكاوي المرفوعة في الغرض.

النقطة الثالثة: اعتمد تعاطي الوحدات الأمنية مع الحق في التظاهر على أساس مقتضيات الفصل 37 من الدستور التونسي الذي ينص على "حرية الاجتماع والتظاهر السلميين مضمونة". وأن الاحتجاجات التي حدثت فقدت صبغة التظاهر

السلمي وتحولت إلى أعمال شغب ونهب وسرقة، لذلك تم الاستخدام المشروع للقوة لفرض الأمن العام والسلم الاجتماعي.

النقطة الرابعة : ان الأساس القانوني للايقافات كانت طبقا لمقتضيات المجلة الجزائية(الاعتداء على الممتلكات الخاصة و العامة و تكوين وفاق...) كما تم استشارة النيابة العمومية كتابيا للاحتفاظ بالأشخاص المورطين طبقا لمقتضيات الفصل 13 مكرر من مجلة الإجراءات الجزائية الذي يضمن الحق في الفحص الطبي و حضور المحامي أثناء الأبحاث الأولية وهو ما تم فعلا و تحت رقابة السلطة القضائية و سائر الهيئات و المنظمات الناشطة في مجال حقوق الانسان، وبالتالي فإن اعتماد وصف (إيقافات اعتباطية) كما ورد في التقرير مجاني للصواب.

النقطة الخامسة: تجدر الإشارة إلى أن الوزارة أعدت مشروع قانون أساسي يتعلق بحق التجمع السلمي (يلغى ويعوض القانون عد 4 لسنة 1969 المؤرخ في 24 جانفي 1969) المتعلق بالاجتماعات العامة والمواكب والاستعراضات والمظاهرات والتجمهر.

ويرمي مشروع القانون المقترح إلى إحداث التوافق بين متطلبات حفظ الأمن والنظام العام وحماية الحقوق والحريات المكفولة قانونا وذلك طبقا لمقتضيات الفصل 49 من الدستور التونسي وفي إطار احترام مبدأ التناسب والضرورة.

كما تم تعزيز قدرات قوات الأمن الداخلي في مجال الممارسات الجيدة للتعاطي مع الحق في التظاهر السلمي وإدراج برامج تكوينية بمدارس الأمن الوطني والحرس الوطني تراعي القواعد العشرة (10) للتعامل مع الاحتجاجات السلمية على غرار التزام الدولة باحترام وضمن حقوق المشاركين في المظاهرات والاعتراف لكل شخص بالحق غير القابل للتنازل في المشاركة في المظاهرات السلمية...

وفي خصوص حماية الأطفال فان الوحدات الأمنية تراعي حق الأطفال في التظاهر طبقا لمقتضيات اتفاقية الأمم المتحدة المعنية بحقوق الطفل وخاصة المادة 15 منها التي تنص " أن الدول الأطراف تعترف بحقوق الطفل في حرية تكوين الجمعيات وفي حرية الاجتماع السلمي". وبالتالي فإن الأطفال لهم طلبات مشروعة على غرار البالغين في الحق في التعبير طبقا للفصل 10 من مجلة حماية الطفل والمادة 13 من اتفاقية حقوق الطفل التي تنص على حق الطفل

في التعبير مع اخضاع هذا الحق لقيود تتعلق بحماية" الأمن الوطني أو النظام العام"، وهو ما ورد كذلك في المادة 15 من اتفاقية حقوق الطفل. كما تمنع مجلة حماية الطفل في الفصل 19 استغلالهم في ارتكاب أعمال إجرامية.

وفي إطار دعم التخصص في هذا المجال تم بمقتضى قرار وزير الداخلية المؤرخ في 7 فيفري 2020 إحداث وحدة متخصصة مكونة في مجال التعاطي مع الحق في التظاهر السلمي، تتمتع بكافة الوسائل اللوجستية الملائمة وبتأطير قيادات أمنية عليا مكلفة بمراقبة كيفية التعاطي الميداني مع المتظاهرين في إطار مراعاة مبدأ الضرورة والتناسب في استعمال القوة طبقا للمعايير الدولية والممارسات الفضلى للتعاطي مع الحق في التظاهر.

النقطة السادسة: نظمت مصالح وزارة الداخلية عدة لقاءات وورشات عمل و دورات تكوينية مع الصحفيين و سائر مكونات المجتمع المدني لضبط قواعد التعامل و التعاطي مع الحق في التظاهر كارتداء الصحفيين لباس مميز أثناء التغطية الإعلامية للأحداث و مراعاة القواعد العشرة للتعاطي مع المتظاهرين، كما أن المصالح المعنية بالوزارة بصدد إعداد مشروع دليل حول تعاطي القوات المكلفة بإنفاذ القانون مع الحق في التظاهر السلمي وتطوير ثقافة التعامل الأمني في إطار تكريس قواعد التحاور مع الجمعيات والمنظمات بما في ذلك الصحفيين و المحامين وسائر مكونات المجتمع المدني .

هذا وتسعى بلادنا إلى احترام جميع النصوص والاتفاقيات المبرمة في مادة حقوق الإنسان والإيفاء بتعهداتها في هذا المجال وهو ما تجلى من خلال إحداث إدارة عامة لحقوق الإنسان صلب وزارة الداخلية التي تعتبر مبادئ حقوق الإنسان من الركائز الأساسية التي لا يمكن المساس بها.